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 ترجمة الأمانة العامةّ للاتحاد البرلماني العربي
 ةمعدل

 لمؤتمر الأمم المتحدة بشأن تغير المناخ  27الـالدورة بمناسبة  الاجتماع البرلماني
 (COP27)لمؤتمر الأطراف(  27الـالدورة )

 بارون بالمز شرم الشيخفندق 

 2022 نوفمبر/لثانيتشرين ا 13 شرم الشيخ، جمهورية مصر العربية،

 جمهورية مصر العربيةفي ومجلس النواب  ،الاتحاد البرلماني الدوليبين ما منظم بالشراكة 

 المؤقت برنامج العمل

تشرين الثاني/نوفمبر 13 -الأحد   
17:15 – 08:00  التسجيل  

   09:45 – 09:00 الافتتاح الرسمي
 :الكلمات الافتتاحية

  رئيس مجلس النواب في جمهورية مصر العربيةلي، احنفي جب المستشارمعالي 
 معالي السيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدولي 
  27الدورة الـ، رئيس سامح شكريالسيد ( لمؤتمر الأطرافCOP27)  سيتم التأكيد(

 لاحقاً(
 مة خاصة:لك
  ،لاتفاقية الأمم المتحدة الإطارية  للأمانة العامة تنفيذيالمين الأالسيد سيمون ستيل

 بشأن تغير المناخ

 

 من الخطوط الأمامية شهادات
ستركز هذه الجلسة على الحاجة الملحة لمعالجة أزمة المناخ. سيتم تقديم أحدث النتائج العلمية التي 

إلى ما يجب القيام به للحد  تسلط الضوء على دوافع وتأثيرات تغير المناخ. تشير هذه النتائج أيضاً 
 البلدان الأكثر ضعفاً درجة مئوية. سيشارك البرلمانيون من  1.5من ظاهرة الاحتباس الحراري إلى 

تغير ثار لآ مقدمة المعرضينفي  واردة في بلدانيصفون كيف يكون العيش سو  ،تجاربهم الوطنية
  . المناخ

09:45 – 10:55 
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البرلمان، بنغلاديش، والرئيس الفخري في السيد صابر شودري، عضو مدير الجلسة )المناقشة(: 
 للاتحاد البرلماني الدولي

 المناقشة:  أعضاء فرق
  ،رسالة عبر  – بوتسدام لأبحاث تأثير المناخ معهدمدير، السيد جوهان روكستروم

 الفيديو
  ،في باكستان ، وعضو مجلس الشيوخالوزيرة الاتحادية لتغير المناخالسيدة شيري رحمن 
  سولار إمبلس  ورئيس مؤسسة باحثبرتراند بيكارد، الدكتورSolar Impulse 

 
العمل المناخي والتنمية المستدامة: كيف يمكن للبرلمانات أن تعالج أوجه الترابط من أجل عالم 

 أكثر مرونة؟
 وستصفبين العمل المناخي والتنمية المستدامة.  ساسيةالضوء على الروابط الأ لسةستسلط هذه الج

كيف يمكن للبرلمانات أن تدعم التنمية المستدامة القادرة على التكيف مع المناخ، وكذلك العمل 
كز على التحديات الإنمائية الخاصة للأمن الغذائي تر هم في التنمية المستدامة. ساالمناخي الذي يس

عرض السبل الملموسة التي توالطاقة وعلاقتها بتغير المناخ. وس ضعيفةوالدول ال نزاعاتوالتشرد وال
 المناخية والإنمائية المتزامنة. المسائليمكن بها للبرلمانات أن تستخدم سلطاتها لمعالجة هذه 

 
 السيدة روزا غالفيز، عضو مجلس الشيوخ، كنداالجلسة )المناقشة(:  ةمدير 

 أعضاء فرق المناقشة: 
 العالمي الأغذية، مدير المناخ، برنامج السيد غرنو لاغاندا 
  ،مكتب المفوضية السامية ل المناخي، مالعالمستشار الخاص بشأن السيد أندرو هاربر

 لاجئين التابعة للأمم المتحدةشؤون الل
 معالي السيد صقر غباش، رئيس المجلس الوطني الاتحادي، دولة الإمارات العربية المتحدة 
 دة السيدة سحر البزار، رئيسة منتدى البرلمانيين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي اسع

  رسالة عبر الفيديو –

 .المناقشةأعضاء فريق يقدمها عروض  بعد تفاعلي وسيعقد نقاش

10:55 – 12:30 



3/4 

 ترجمة الأمانة العامةّ للاتحاد البرلماني العربي
 ةمعدل

 برلمانات من أجل المناخ
من أجل اتخاذ الإجراءات بشأن  اناتالبرلملحشد المقبلة إطلاق حملة الاتحاد البرلماني الدولي 

 حالة الطوارئ المناخية
 السيد توماس فيتزسيمونز، مدير قسم الاتصالات، الاتحاد البرلماني الدولي 

12:30 – 12:45 

 13:45 – 12:45 غداء

 إعطاء الأولوية للمساءلة عن العدالة المناخية
المساءلة كمحرك رئيسي للظلم المناخي. وستجرى مناقشة بشأن فشل  مسألةستركز هذه الجلسة على 

 ،والبلدان ذات الانبعاثات العالية في الوفاء بوعودها بتوفير تمويل وافر للمناخ ،البلدان المتقدمة النمو
التي يمكن  الأساليبفي الجلسة  بحثوالأكثر ضعفاً. ست ،ونقل التكنولوجيا إلى البلدان النامية

وضمان قيام البلدان المتقدمة بدورها في مكافحة تغير المناخ من  ،ت من خلالها تعزيز المساءلةللبرلمانا
 لا سيما من أجل التكيف.التمويل، خلال تقليل الانبعاثات وزيادة 

 
 إنفارم الأثر، لين بشأنو المسؤ السيد سودهانشو سارونوالا، كبير مدير الجلسة )المناقشة(: 

INFARM  

 أعضاء فرق المناقشة: 
  المركز الدولي لتغير المناخ والتنمية، مدير، سليمول هوكالسيد 
  البرلمان، المملكة المتحدةفي السيدة آنا ماكمورين، عضو 
  ،عضو في مجلس النواب في جمهورية مصر العربية السيدة أميرة صابر 

  .يقدمها أعضاء فريق المناقشةعروض  بعد تفاعلي وسيعقد نقاش

13:45 – 15:10 

الطاقة النظيفة: دور البرلمان في دعم مستقبلنا بشكل  إلى نتقالالا وتيرة زيادة الطموح وتسريع
 مستدام

ستسلط هذه الجلسة الضوء على الحاجة الملحة لزيادة الطموحات بشأن أهداف خفض 
الطاقة النظيفة لتحقيق أهداف وتيرة الانتقال إلى كز على الأهمية الحاسمة لتسريع تر الانبعاثات. وس

وضمان إنجازها  ،لتيسير انتقال الطاقة العبوراتفاق باريس وتعزيز التنمية المستدامة. وستعرض نقاط 

15:10 – 16:45 
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بالممارسات المبتكرة للطاقة المتجددة التي تحدث  وشاملة. سيتم إبلاغ البرلمانيين أيضاً  ،بطريقة عادلة
  .الطاقة النظيفة داخل بلدانهم لإلهام العمل بشأن في جميع أنحاء العالم

 

للشراكات العالمية، ومختبر جولي آن ريجلي  المديرة المسؤولةمديرة المناقشة: السيدة أماندا إليس، 
للعقود الآجلة العالمية، والمديرة التنفيذية، آسيا والمحيط الهادئ، المعهد العالمي للاستدامة والابتكار 

 بجامعة ولاية أريزونا

 المناقشة: أعضاء فرق 
 برنامج الأمم المتحدة ميريام هينوستروزا، رئيسة، وحدة العمل المناخي العالمي،  السيدة

 للبيئة
  ،بلو بلانت أليانس( تحالف الكوكب الأزرقالسيد هينك روجرز، مؤسس( 
 وات تايم  السيد جافين ماكورميك، المؤسس المشارك لشركةWattTime  كلايمت و

  Climate TRACEترايس 
  ،عضو مجلس النواب في هولنداالسيدة أنييس مولدر  

  .يقدمها أعضاء فريق المناقشةعروض  بعد تفاعلي وسيعقد نقاش

 الاختتام الرسمي
 ىالمسمّ المقرر، السيد كريم درويش، لسة واختتام الاجتماع. سيرأس الج ،اعتماد الوثيقة الختامية

  .العربيةفي جمهورية مصر مجلس النواب  من
 :تاميةالخ الكلمات
  مارتن تشونغونغ، الأمين العام للاتحاد البرلماني الدوليسعادة السيد 
 ممثل عن مجلس النواب في جمهورية مصر العربية 

16:45 – 17:15 

 



 
 

 

Parliamentary meeting on the occasion of the 27th United Nations 

Climate Change Conference (COP27) 

 
Baron Palms Sharm El Sheikh Hotel 

Sharm El-Sheikh, Egypt, 13 November 2022 

Organized jointly by the Inter-Parliamentary Union and  

the Egyptian House of Representatives 

 

PROVISIONAL PROGRAMME 
 
 
 

Sunday – 13 November 
 

 
08:00-17:15 Registration 

 

  

09:00-09:45 OFFICIAL OPENING 
 
Welcoming remarks: 

• Dr. Hanafy Gebaly, Speaker of the Egyptian House of Representatives 

• Mr. Duarte Pacheco, IPU President 

• Mr. Sameh Shoukry, President of COP27 (tbc) 
 
Special address: 

• Mr. Simon Stiell, Executive Secretary of the United Nations Climate Change 
Secretariat 

  

 

09:45-10:55 
 

VOICES FROM THE FRONTLINES 
 
This session will focus on the urgency to address the climate crisis. The latest 
scientific findings which highlight the drivers and impacts of climate change will be 
presented. These findings also point out what needs to be done to limit global 
warming to 1.5 degrees Celsius. Parliamentarians from highly vulnerable countries 
will share their national experiences and describe what living on the frontlines of 
climate change is like.   
 
Moderator: Mr. Saber Chowdhury, Member of Parliament, Bangladesh, and Honorary 
IPU President 
 
Panellists: 

• Mr. Johan Rockström, Director, Potsdam Institute for Climate Impact 
Research – video message 

• Ms. Sherry Rehman, Federal Minister of Climate Change and Member of the 
Senate of Pakistan 

• Dr. Bertrand Piccard, Explorer and Chairman of the Solar Impulse 
Foundation 

  

  

  

 

  



 
 

10:55-12:30 CLIMATE ACTION AND SUSTAINABLE DEVELOPMENT: HOW CAN 
PARLIAMENTS ADDRESS THE INTERLINKAGES FOR A MORE RESILIENT 
WORLD? 
 
This session will highlight the critical inter-linkages between climate action and 
sustainable development. It will describe how parliaments can support sustainable 
development that is climate resilient, as well as climate action that contributes to 
sustainable development. It will focus on the particular development challenges of 
food security, displacement, conflict and fragile states, and energy, and their 
relationship to climate change. It will showcase concrete ways parliaments can use 
their powers to address these simultaneous climate and development issues. 
 
Moderator: Ms. Rosa Galvez, Member of the Senate, Canada 
 
Panellists: 

• Mr. Gernot Laganda, Director of Climate, World Food Programme (WFP) 

• Mr. Andrew Harper, Special Advisor on Climate Action, Office of the United 
Nations High Commissioner for Refugees (UNHCR)  

• Mr. Saqr Ghobash, Speaker of the Federal National Council, United Arab 
Emirates  

• Ms. Sahar Albazar, President of the IPU Forum of Young Parliamentarians 
– video message 

 
The panellists’ presentations will be followed by an interactive discussion. 
 

  

12:30-12:45 PARLIAMENTS FOR THE PLANET 
Teaser for a future IPU campaign to mobilize parliaments to take action on the 
climate emergency 
 

• Mr. Thomas Fitzsimons, Director of Communications, IPU  
  

 

12:45-13:45 LUNCH 

  

 

13:45-15:10 
 

PRIORITIZING ACCOUNTABILITY FOR CLIMATE JUSTICE  
 
This session will focus on the issue of accountability as a major driver of climate 
injustice. There will be a discussion on the failure of developed and high-emitting 
countries to deliver on their promises to provide ample climate finance for and 
technology transfer to developing and most vulnerable countries. The session will 
explore ways parliaments can promote accountability and ensure developed 
countries play their part in the fight against climate change by reducing emissions, 
and scaling-up finance, particularly for adaptation.  
 
Moderator: Mr. Sudhanshu Sarronwala, Chief Impact Officer, INFARM 
 
Panellists: 

• Mr. Saleemul Huq, Director, International Centre for Climate Change and 
Development (ICCCD)  

• Ms. Anna McMorrin, Member of Parliament, United Kingdom 

• Ms. Amira Saber, Member of the House of Representatives of Egypt  
 
The panellists’ presentations will be followed by an interactive discussion. 
 

  

  



 
 

15:10-16:45  
 

RAISING AMBITION AND ACCELERATING THE CLEAN ENERGY TRANSITION: 
PARLIAMENT’S ROLE IN SUSTAINABLY POWERING OUR FUTURE 
 
This session will highlight the urgent need to raise ambitions on emissions reductions 
targets. It will focus on the critical importance of accelerating the clean energy 
transition to reach the objectives of the Paris Agreement and promote sustainable 
development. Entry points for facilitating the energy transition and ensuring it is done 
in a just and inclusive manner will be presented. To inspire action on clean energy 
within their own countries, parliamentarians will also be informed of innovative 
renewable energy practices that are taking place around the world.    
 
Moderator: Ms. Amanda Ellis, Senior Director Global Partnerships, Julie Ann Wrigley 
Global Futures Laboratory and Executive Director, Asia-Pacific, ASU Global Institute 
of Sustainability and Innovation 
 
Panellists: 

• Ms. Miriam Hinostroza, Head, Global Climate Action Unit, United Nations 
Environment Programme (UNEP)  

• Mr. Henk Rogers, Founder, Blue Planet Alliance 

• Mr. Gavin McCormick, Co-founder, WattTime and Climate TRACE 

• Ms. Agnes Mulder, Member of the House of Representatives of the 
Netherlands  

 
The panellists’ presentations will be followed by an interactive discussion. 
 

  

16:45-17:15 OFFICIAL CLOSING  
 
Adoption of the Outcome Document and closing of the meeting. The session will be 
led by the Rapporteur, Mr. Karim Darwish, appointed by the Egyptian House of 
Representatives. 
 
Closing remarks: 
 

• Mr. Martin Chungong, IPU Secretary General  

• Representative of the Egyptian House of Representatives 
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